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Mijn opa was natuurliefhebber. Van hem leerde ik al heel jong de kievit, de grutto, de velduil, de 
watersalamander, het stekelbaarsje, de geelgerande watertor en de dagpauwoog herkennen. Van 
het een komt het ander. Nog steeds geniet ik van de natuur en maak graag een ommetje om me 
te laten verrassen door haar schoonheid en te ontspannen na een week werken. 
Wie nauwkeuriger kijkt, weet dat haar glans verbleekt. Onze leefomgeving – die we in coronatijd 
zo zijn gaan waarderen - is hard aan het veranderen. Ondanks dat sommige soorten als de otter 
en de zeearend in opkomst zijn, gaat het niet goed met de natuur op de Veluwe. Als je kijkt naar 
de achteruitgang van soorten en aantallen vogels, planten, vlinders, insecten en schimmels, dan is 
het meer dan terecht dat we deze editie volledig aan de natuur besteden. Een sterke kwalitatieve 
verbetering van water, bodem en lucht is nodig om te komen tot natuur- en biodiversiteitsherstel, 
evenals bescherming tegen overmatige recreatiedruk. Het recent verschenen rapport ‘Natuurinclu-
sief Nederland’ van de Raad voor de leefomgeving en infrastructuur (Rli) is in dit verband ronduit 
alarmerend. Complete ecosystemen dreigen blijvend kapot te gaan als we de komende tijd niet 
de hand aan de ploeg slaan. 
Het is zinvol om wat in dat rapport en in deze editie van High Five ter tafel komt nog eens naast 
onze gebiedsverkenning te leggen. Natuur in onze woonwijken, in de velden, op de hei en in de 
bossen is van belang voor onze gezondheid, ons welbevinden, gezond voedsel en drinkwater. Brede 
welvaart gaat niet alleen over woningen, bedrijven en recreatie, maar ook over onze leefomgeving, 
de kwaliteit van het water, de bodem en de lucht. We kunnen niet zonder. Ook toekomstige opa’s 
en oma’s willen hun kleinkinderen de schoonheid van de natuur laten beleven.
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Gelderland kent veel natuurgebieden. De gebiedsverkenning Kop van de Veluwe 
die recent is verschenen, besteedt ook aandacht aan de invloed van de aan-
wezige natuur op mogelijkheden voor woningbouw, de uitbreiding van bedrij-
venterreinen en de positie van de agrarische bedrijfstak. Peter Drenth heeft 
als gedeputeerde van provincie Gelderland onder andere landbouw, natuur 
en landschap, biodiversiteit, cultuur, erfgoed en de aanpak van vrijkomende 
agrarische bebouwing in zijn portefeuille. High Five ging met hem in gesprek 
over natuur, landschap en bouwen.

Natuur is de basis 
van leven

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek

NATUUR
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In 2017 publiceerde provincie Gelderland het  
Ambitiedocument Natuur. In hoeverre is dit document 
nog actueel?
Drenth: ‘Het document is destijds vastgesteld en in die 
zin nog steeds actueel. Alleen werpt de stikstofproble-
matiek wel een andere kijk op een aantal zaken. Een 
aanvulling hierop is de aanpak Gelderse Maatregelen 
Stikstof (GMS). Daarin beschrijven we de provinciale 
stikstofaanpak. Hiermee werken we aan een hernieuw-
de balans tussen Gelderse welvaart en draagkracht 
van de natuur.’

In het document wordt woningbouw in samenhang met 
de natuur niet als specifieke ambitie genoemd. Gelet op 
de grote woningbouwopgave die er ligt is dat opmerke-
lijk, want mogelijk moet er wel in de natuur gebouwd 
worden. Behoort dat tot de opties wat u betreft?
Drenth: ‘In natuur kan niet gebouwd worden. 80% 
van de natuur in Gelderland is Natura 2000-gebied. 
Daarbuiten is nog voldoende ruimte om te bouwen. 
De meeste gemeenten kijken naar de mogelijkheden 
binnen dorpen en steden. Dat draagt bij aan het in 
stand houden van de voorzieningen in die kernen. Het 
mantra is wat mij betreft: niet óf natuur óf wonen, maar 
hier de balans in zoeken. Een van de ambities is een 
grotere biodiversiteit realiseren. De grootste opgaves 
daarvoor liggen onder andere binnen bebouwd gebied. 
Klimaatadaptief bouwen is dan wel een voorwaarde: 
ruimte voor waterbeheersing en -opvang en rekening 
houden met biodiversiteit. Niet kiezen voor een recht 
stratenpatroon met woningen, maar de natuurlijke 
aspecten meenemen in de planvorming.’

Hoe beoordeelt u de huidige kwaliteit van de natuur 
in de Veluwe, meer specifiek de Kop van de Veluwe?
Drenth: ‘We moeten hier eerlijk over zijn: de staat van 
de natuur is niet goed. Iedereen kan het verschil in 
kwaliteit tussen nu en 30 jaar geleden zien. We moeten 
daarom handelen. We zijn voor onszelf verplicht om 
onze eigen woon- en leefomgeving gezond te houden. 
Want laten we wel zijn: de natuur is de basis van le-
ven. De natuurlijke kwaliteiten van de Veluwe zijn ons  
unique selling point voor wonen, recreëren en werken. 
Die kwaliteiten spelen een rol bij ons woonplezier en de 
economische ontwikkeling van de regio. Daar moeten 
we zuinig op zijn.’

Wat moet er gebeuren om de kwaliteit van de natuur 
te verhogen?
Drenth: ‘Daarvoor citeer ik de commissie Remkes, het 
Adviescollege Stikstofproblematiek: ‘Niet alles kan 
overal’. Voor ons, met zo’n heel groot natuurgebied 
als de Veluwe, is het zaak dat we ons afvragen: wat 
kan waar wel? Dat vind ik een positiever uitgangspunt. 
Dit betekent dat we veel secuurder moeten zijn en 
kijken naar wat, waar en waarom we iets doen. We 
hebben decennialang met elkaar gezocht naar hoe 
iedereen alles kon krijgen en dat kan niet meer. We 
moeten keuzes maken.’

Is de Veluwe geschikt als productielocatie voor hout? 
Drenth: ‘Het is van belang om te kijken naar het bosbe-
heer en de wijze waarop dat plaatsvindt. Dat hebben de 
Provinciale Staten ook geconcludeerd in de beleidsnota 
Bomen en Bos. Het is primair de taak van de terrein-
beheerders, die hier een vergoeding voor krijgen. Het 
hout van bomen die nu gekapt worden in het kader 
van onderhoud, wordt soms al gebruikt in de bouw. 
Maar als we meer met hout willen bouwen in plaats 
van met stenen, wat vanuit terugdringen van CO2-uit-
stoot prima is, wil dat niet zeggen dat we op de Veluwe 
structureel bossen moeten gaan kappen om hout te 
oogsten. Daarvoor moeten we dan productiebossen 
aanplanten. We gaan dan hout verbouwen. Dat we 
over 25 jaar kappen. Alleen vinden we dat met elkaar 

op dat moment wel lastig, want we zien deze bossen 
dan inmiddels als natuur. Maar dat is het niet. Per slot 
van rekening waren de naaldboombossen op de Veluwe 
ooit productiebossen. In de loop van vele decennia zijn 
we die echter als natuur gaan beschouwen. En natuur 
gebruiken we niet als productielocatie, want dan halen 
we onze biodiversiteitsdoelstellingen niet.’

In NRC stond onlangs een artikel waarin werd ingegaan 
op “De handel in stikstofruimte: het hergebruiken van 
stikstofrechten van gesloten of gestopte bedrijven.” Wat 
is het beleid van de provincie Gelderland op dit gebied?
Drenth: ‘Om te beginnen wil ik afstand nemen van 
kreten als “handel in stikstofruimte”, dat kan helemaal 
niet. Ons standpunt is dat wij vergunningen verlenen 
voor het bouwen van woonwijken of bedrijventerreinen 
als er geen sprake is van toename van stikstofuitstoot. 
De natuur mag er niet slechter door worden. Als dat 
niet kan, moet je kijken of je elders emissierechten 
vandaan krijgt, we noemen dat extern salderen. En 
dat kan sinds begin februari ook in Gelderland. We zijn 
daar heel voorzichtig mee. We wilden eerst duidelijk 
hebben hoe we de natuur gezond kunnen krijgen, wel-
ke stappen we daarvoor moeten zetten. Een van die 
stappen is om emissies uit de markt te halen, zodat de 
uitstoot afneemt en niet meer terugkomt in de natuur. 
Er kan dus maximaal 70% worden overgedragen. Het 
is geen definitieve oplossing van het stikstofvraagstuk, 
maar wel een manier waarop we bijvoorbeeld huizen 
kunnen blijven bouwen. Hoe dan ook moet de uitstoot 
afnemen.’

In het NRC artikel worden situaties beschreven waar-
bij er ad hoc stikstofrechten worden opgekocht door 
overheden. Ziet u mogelijkheden voor een gezamenlijk 
beleid op dit terrein?
Drenth: ‘Ik vind deze vraag eigenlijk fout. Want die 
impliceert dat er door het opkopen van stikstofrechten 
als vanouds stappen gezet kunnen worden. Het prin-
cipe moet echter zijn: hoe kan ik projecten realiseren 

‘Het is van belang om te 

kijken naar het bosbeheer 

en de wijze waarop dat 

plaatsvindt’

zonder extra emissie te genereren. Pas als dat echt niet 
mogelijk is, kan er gekeken worden of er emissieruimte 
beschikbaar is om mee te salderen. Bij de bestaande 
opkoopregelingen romen we 30% van de opgekochte 
emissies af. Die kunnen niet gebruikt worden, waarmee 
we de natuur helpen.’

In de gebiedsverkenning Kop van de Veluwe is nadruk-
kelijk gekeken naar samenhang tussen de woningbouw-
opgave en behoud of verbetering van het landschap. 
Hierbij rekening houdend met een toekomstbestendige 
ontwikkeling van het gebied, zoals ook verwoord in 
de NOVI-prioriteiten. Hoe beoordeelt u de in februari 
gepresenteerde gebiedsverkenning?
Drenth: ‘De Kop van de Veluwe pakt de handschoen 
erg goed op. Samen met de provincie nemen de vijf 
gemeenten zelf initiatief en blijven zo baas in eigen 
huis. Het is goed dat we bij het kijken naar de toekomst 
uit onze comfortzone durven stappen en oude zeker-
heden loslaten. Uitgangspunt is dat het gaat om onze 
inwoners: van de provincie en de gemeenten. Focussen 
op de sterke kanten van de Kop van de Veluwe is goed 
voor de inwoners, het bedrijfsleven, de natuur en het 
landschap. Wij zijn trots op de Kop van de Veluwe, want 
er is voldoende om trots op te zijn.’

Beeld; provincie Gelderland

Peter Drenth 

Foto: Jean-Jacques Jouret



ving. Eentje die klimaatbestendig is, een 
rijke biodiversiteit kent en waar mensen 
in de directe omgeving kunnen recreë-
ren.’ Bisschops: ‘Voor een gemeente zijn 
in eerste instantie de kosten mogelijk 
wat hoger, maar uiteindelijk wordt dit 
via de WOZ-waarde van de woningen 
deels weer gecompenseerd. Woningen 
in een groene omgeving hebben een 
hogere WOZ-waarde.’

Kracht van de regio
Bisschops en Berris vinden het belangrijk 
en waardevol dat de Kop van de Veluwe 
samenwerkt binnen de brede agenda 
van Regio Zwolle. Goed dat de vijf ge-
meenten de agenda van Regio Zwolle 
omarmen en daar met hun beleid op 
aansluiten. ‘De kracht van Regio Zwolle 
is ook dat we elkaar wat gunnen. Op-
lossingsgericht denken en aan de slag 
gaan met oplossingen zit in ons DNA. 
Dat kunnen we goed gebruiken bij de 
opgaven die we met elkaar hebben,’ al-
dus Bisschops. 

Vereniging Natuurmonumenten telt 760.000 leden en zorgt voor meer dan 100.000 hectare natuur. 
Samen met andere partijen denkt en werkt Natuurmonumenten mee aan ontwikkelingen binnen 
de leefomgeving. Jos Bisschops is Manager Noord & Oost Nederland bij Natuurmonumenten én lid 
van de Economic Board Regio Zwolle. Luc Berris is provinciaal ambassadeur Natuurmonumenten 
Gelderland en Utrecht én lid van de VeluweBoard, onderdeel van de VeluweAlliantie. Beiden zijn 
erg goed bekend met de Kop van de Veluwe en met wat hier speelt. 

NATUUR

‘Vitale, gezonde  

bossen zijn 

belangrijk voor 

de leefomgeving’

- Jos Bisschops

Klimaatverandering en stikstof van 
invloed op kwaliteit natuur
Bisschops en Berris zijn bezorgd over 
de kwaliteit van de bossen en natuur 
op de Veluwe. Berris: ‘We zien dat de 
biodiversiteit afneemt, dat (boom)ziek-
tes steeds vaker voorkomen en dat er 
geleidelijk aan steeds minder nuttige 
schimmels, insecten en paddenstoelen 
op en in de bodem zitten. Een bodem die 
toch al kwetsbaar is: droge zandgronden, 
waar bomen steeds minder mineralen 
uit kunnen halen.’ Bisschops wijdt de 
problemen niet alleen aan stikstof, maar 
ook aan klimaatverandering: ‘Nieuwe, 
uitheemse, insectensoorten doen hun 
intrede, soms met schadelijke gevolgen. 
In combinatie met stikstofdepositie zien 
we bijvoorbeeld dat eierenschalen van 
vogels minder sterk zijn, door een ge-
brek aan kalk. Hierdoor zijn er minder 
koolmezen die eikenprocessierupsen 
eten; zo hangt alles met alles samen. 
En we merken de gevolgen van de oor-
sprong en de geschiedenis van onze 
bossen. Destijds zijn ze aangelegd om 
de woeste zandgronden te beteugelen 
en om productiehout voor de mijnbouw 
te kunnen oogsten. Nu, ruim 100 jaar 
later, zien we hier en daar monotone, 
verzwakte bospercelen.’ Die overigens 
wel worden aangepakt. Berris vertelt dat 
naaldbos al geruime tijd wordt omge-
zet in loofbos. Loofbos geeft een betere 
humusvorming, waardoor de kwaliteit 
van de bodem verbetert. Bovendien is 
loofbos minder gevoelig voor bosbran-
den. ‘Maar dat proces vraagt tijd, als we 
dat snel doen, krijgen we een enorme 
kaalslag,’ aldus Berris. 

Onvoldoende houtproductie voor 
huizenbouw
In de gebiedsverkenning van de Kop van 
de Veluwe is onder andere aandacht be-
steed aan ‘huizen bouwen met hout uit 
eigen bos’. Bisschops en Berris zijn hier 
duidelijk over: dat gaat vanuit de bos-

sen van Natuurmonumenten niet luk-
ken, houtoogst uit de Veluwse bossen 
is bijvangst. 
Dat kan voor andere terreineigenaren 
mogelijk anders zijn. ‘Bossen zijn er bij 
gebaat dat 30% dood hout blijft liggen. 
Dus als we moeten kappen, of als door 
een storm bomen sneuvelen, halen we 
niet alles weg,’ zo vertelt Bisschops. Ber-
ris vult aan: ‘Voorlopig is het ook nog 
zo, dat hout importeren uit bijvoorbeeld 
Finland, goedkoper is dan hier zelf pro-
duceren. En echt, voor een gezond bos 
moeten we zorgen dat er meer variatie 
is aan boomsoorten, een traditioneel 
productiebos is te eenzijdig. Alleen al 
op onze terreinen is de laatste jaren 150 
hectare naaldbos afgestorven als gevolg 
van de droogte. Dat risico is veel kleiner 
in een gemengd bos.’ Bisschops: ‘Het zou 
nog een overweging kunnen zijn om pro-
ductiebos aan te leggen als bufferzone 
rond natuurgebieden, maar dat is dan 
een agrarische of industriële activiteit 
en voorlopig is dat geen verdienmodel. 
Wat we niet moeten vergeten is dat 
vitale, gezonde bossen belangrijk zijn 
voor de leefomgeving in de Kop van de 
Veluwe en Regio Zwolle. Als het gaat om 
de recreatieve functie van onze natuur, 
zijn het vooral onze eigen inwoners die 
daar dagelijks van genieten en daarnaast 
zijn de Veluwse bossen van groot belang 
voor de vrijetijdseconomie.’

Slim omgaan met ruimte
Met name Berris schuift vaak aan bij 
overleg met overheden. Als het gaat om 
natuur en leefomgeving vraagt Natuur-
monumenten aandacht voor het inpas-
sen van natuur in de woningbouwopga-
ve. Bijvoorbeeld door de inhoudelijke 
en economische aspecten hiervan aan 
elkaar te koppelen. Berris: ‘Als dit wordt 
opgenomen in de grondexploitatie en 
in overeenkomsten met projectontwik-
kelaars, leg je direct een basis voor een 
gezonde en aantrekkelijke woonomge-

Jos Bisschops      Luc Berris 

Foto: Ellen Metz
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Aandacht voor natuur 
meenemen in  
woningbouwopgave

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Natuurmonumenten, Herman Verbeek



Met een oppervlakte van bijna 130 km2 is Nunspeet de grootste gemeente in de Kop van de 
Veluwe. Van deze totale oppervlakte is 10.000 hectare bos en natuur. 3250 hectare is eigendom 
van de gemeente Nunspeet. Van de 36 gemeenten die zijn aangesloten bij het Natuurnetwerk 
Gemeenten is Nunspeet een van de grootste eigenaren van natuur. Marije Storteboom heeft als 
wethouder onder andere natuur en landschap in haar portefeuille. Zij is tevens bestuurslid van 
het Natuurnetwerk Gemeenten. We vroegen haar onder andere hoe het staat met de kwaliteit 
van de bossen in de gemeente Nunspeet.

NATUUR

‘De kwaliteit van onze bossen staat enorm onder druk. 
En niet alleen de bossen, ook de heidevelden en andere 
natuurgebieden hebben te lijden onder klimaatveran-
dering, droogte en stikstofuitstoot. Je ziet het terug 
aan slechte en dode eiken, aan de vergrassing van de 
heide door het pijpenstrootje en aan het gestegen risico 
van natuurbranden. Om het tij te keren, kiezen we in 
Nunspeet voor klimaatadaptief bosbeheer. We plan-
ten andere soorten aan die beter bestand zijn tegen 
droogte, zoals de esdoorn en de hazelaar. We kijken 
daarbij ook over de grenzen: welke boomsoorten doen 
het goed in de landen ten zuiden van ons? Als die het 
daar redden in een warmer en droger klimaat, zijn het 
soorten die we hier in de toekomst ook meer gaan zien. 
We vormen naaldbossen om in loofbossen. Die zijn 
beter bestand tegen brand. Dit alles is een kwestie van 
tientallen jaren. Ook buiten de bossen zijn we actief. 
Een aantal jaren geleden zijn we al gestart met het 
actieplan Paarse Heide. Hierbij plaggen we delen van 
de heide af om zo de toename van het pijpenstrootje 
te stoppen. En op kleinere schaal werken we met krui-
denrijke bermen ten behoeve van vlinders en insecten.’

Meer steun nodig van Rijksoverheid
‘Wij behoren tot de grootste 10% van natuurbeherende 
organisaties in Nederland. Maar als gemeente komen 
we niet aanmerking voor de hierbij horende subsidies. 

Met het Natuurnetwerk Gemeenten vragen we daar 
aandacht voor bij het Interprovinciaal Overleg en bij 
het ministerie. Al ons bos is Natura 2000-gebied, met 
alle beperkingen en verplichtingen die daarbij horen. 
Natuurlijk halen we opbrengsten uit onze houtoogst, 
maar dat is niet voldoende om alle kosten te dragen. 
Daardoor hebben we niet voldoende geld voor alle 
plannen die we hebben.’

Geen specifieke productiebossen aanleggen
‘In Natura 2000-gebieden mogen we geen productie-
bossen aanleggen. Voor productiehout moeten we 
het doen met wat we nu uit onze bossen halen. Het 
Nederlandse hout is goed. Lokaal geoogst en gebruikt 
hout is duurzaam, het houdt CO2 vast. Als we dat pro-
ductiehout kunnen halen uit een gemengd bos, voor-
komen we kaalslag. Zo is de impact kleiner en blijven 
grote delen van de bossen toegankelijk. We hebben 
dan nog wel een uitdaging met herplant. Door het 
vele wild op de Veluwe moeten we om jonge bomen 
hekken plaatsen, anders gaat het niet goed. Herten en 
zwijnen veroorzaken wat dat betreft nogal wat schade, 
als het gaat om de kwaliteit van de bossen. Dus naast 
natuurbeheer is goed wildbeheer ook van belang. Alles 
grijpt in elkaar.’

Toegankelijkheid natuur van belang voor 
recreatie en toerisme
‘Balans tussen natuur en recreatie is belangrijk. Hier-
voor heeft provincie Gelderland een recreatiezonerings-
plan vastgesteld. Dat gaat zeker helpen bij het behoud 
van kwetsbare natuurgebieden. Aan de andere kant 
moeten we ook het economische belang van toerisme 
niet vergeten. Voor Nunspeet is toerisme erg belangrijk, 
dus we moeten ervoor zorgen dat onze regio aantrek-
kelijk blijft. En boven allerlei ge- en verboden, kies ik 
liever voor geleiden en verleiden. Daarbij helpt goede 
communicatie, want daarmee creëer je meer begrip. 
Maak dus duidelijk waarom in een bepaald gebied een 
pad verlegd wordt. Kijk naar wat wel kan en wijs de 

Vlak voor het verschijnen van dit 
nummer maakte Marije Storte-
boom bekend dat zij per 1 juni 
2022 directeur-bestuurder van 
de Unie van Bosgroepen wordt.

toerist en recreant daarop. Vergeet niet: de meeste 
wandelingen op en rond de Veluwe worden gemaakt 
door onze eigen inwoners, zorg er dus voor dat zij ook 
goed geïnformeerd zijn.’

Woningbouw en natuur
‘Bouwen in de natuur op de Veluwe kan niet, het is gro-
tendeels Natura 2000-gebied. Waar we in de gemeente 
Nunspeet naar kijken is bouwen aan de rand van de 
kernen of inbreiden: waar is er in of nabij de bebouwde 
kom nog ruimte? Zoals bijvoorbeeld in Elspeet, met de 
Zanderij of in Nunspeet met Molenbeek. Dat worden 
mooie wijken, in of bij bestaande kernen en toch dicht 
bij de natuur en alle voorzieningen.’
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‘Kiezen 
voor 
klimaat- 
adaptief 
bosbeheer’

Goede communicatie 
creëert begrip

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek
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Ben Engberts is sinds 2018 wethouder in de gemeente Oldebroek. In zijn portefeuille 
zit onder andere planologie, wonen en volkshuisvesting, financiën en milieu. Voor zijn 
start in Oldebroek was Engberts zes jaar wethouder in de gemeente Twenterand en 21 
jaar docent wiskunde. Hij omschrijft zichzelf als een analyticus met een scherp oog 
voor innovatie, waarbij hij een realistische kijk en de menselijke maat combineert. 
Als analyticus is Engberts in staat om scherpe keuzes te maken op basis van een 
afgewogen analyse. We legden hem een aantal dilemma’s voor. 

Stikstofproblematiek  
moeten we lokaal oplossen

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek

De stikstofproblematiek lokaal oplossen 
óf deze landelijk oplossen? 
‘De problematiek zal lokaal opgelost 
moeten worden, op basis van landelij-
ke en provinciale richtlijnen en kaders. 
Neem bijvoorbeeld de verplaatsing van 
een bedrijf. Zo’n heel proces duurt al 
gauw een paar jaar, alleen al omdat er 
verschillende vergunningen moeten 
worden aangevraagd. Helaas is de lan-
delijke regelgeving op sommige punten 
erg diffuus. Als dan tussentijds ook nog 
de AERIUS-calculator en de regelgeving 
van de inputgegevens wijzigen, wordt 
het voor een ondernemer erg complex. 
Als je als lokale bestuurder zo’n onder-
nemer spreekt, hoor je wat zo’n lang-
durig proces met hem doet. Omdat we 
zoveel contacten hebben, kunnen we 
sparringpartners of mogelijke samen-
werkingen aanbevelen. De oplossing 
van het stikstofprobleem is een zoek-
tocht waarbij je binnen een gemeente 
of regio samen moet optrekken. Daarbij 
moeten we als overheid ruimte geven, 
zodat de ondernemer ook verder kan. 
In de gemeente Oldebroek hebben we 

‘Kijken hoe  

we de ruimte  

zo efficiënt 

mogelijk 

kunnen 

gebruiken’

afgelopen jaar in kaart gebracht wie de 
piekbelasters zijn en waar ze gevestigd 
zijn. Dan hebben we het over agrarische 
bedrijven, maar ook over productiebe-
drijven die verantwoordelijk zijn voor 
veel transportbewegingen. Dat inzicht 
helpt ons bij toekomstige afwegingen 
en beslissingen.’

Het stikstofprobleem wordt overschat óf 
het wordt onderschat?
‘Lastig, want eigenlijk zijn ze allebei waar. 
Er is sprake van onderschatting omdat 
er vooral gekeken wordt naar effecten 
van de agrarische sector. Daar weten 
we ook veel van. Maar hoe zit het met 
andere bedrijven, zoals met de indus-
trie, het transport? Voor welk deel van 
het probleem zijn zij verantwoordelijk? 
Aan de andere kant is er ook sprake 
van overschatting, omdat ik denk dat 
we met relatief eenvoudige maatre-
gelen al veel kunnen bereiken. Als we 
natuurinclusieve landbouw stimuleren, 
levert dat direct winst op. Helaas is het 
voor agrariërs steeds lastiger om te 
innoveren: de toekomst is onzeker, de  

financieringslast enorm groot en be-
drijfsopvolging is geen vanzelfsprekend-
heid meer. Het stikstofprobleem heeft 
ook niet alleen te maken met uitstoot, 
maar ook met achtergronddepositie in 
Natura 2000-gebieden. Hiervoor zijn de 
normen in Nederland heel streng gefor-
muleerd, strenger dan bijvoorbeeld in 
Duitsland. En daar hebben we last van. 
Met onze inventarisatie brengen we in 
kaart welke bedrijven toekomstbesten-
dig gemaakt kunnen worden, rekening 
houdend met zowel uitstoot als depo-
sitie. In de Kop van de Veluwe zeggen 
we nu tegen de Rijksoverheid: laat ons 
starten met op kleinschalige wijze hier 
gebiedsgericht aan te werken, om zo 
een vliegwieleffect te creëren door te 
doen. Zodat onze regio leefbaar blijft, 
de ondernemer kan ondernemen en de 
natuurwaarden behouden blijven en zo 
mogelijk versterkt kunnen worden.’

Omdat we binnen de stikstofnormen 
moeten blijven, kies ik voor minder land-
bouw en meer woningen óf voor minder 
woningen en meer natuur?
‘Welke van de twee ik kies, ze gaan al-
lebei ten koste van landbouw. Boven-
dien, deze stelling impliceert dat wonen 
dicht bij Natura 2000-gebieden niet zou 
kunnen. We moeten kijken hoe we de 
ruimte zo efficiënt mogelijk kunnen 
gebruiken. Zodat bijvoorbeeld de land-
bouw wel kan extensiveren, waarvoor ze 
meer grond nodig hebben. Maar we ook 
ruimte vinden om woningen te bouwen 
en bedrijven te laten groeien.’

Tot slot: geen keuze, maar een vraag: 
welke opties liggen het meest voor de 
hand om stikstofruimte te vinden?
‘Lokaal het gesprek voeren met elkaar. 
In kaart brengen welke bedrijven dicht 
bij of in Natura 2000-gebieden zitten. 
En toekomstgericht kijken hoe zij duur-
zamer kunnen gaan werken. Heel be-
langrijk vind ik dat we samenwerking 
stimuleren en faciliteren. Als 20 boe-
ren langs de Randmeren samen 1000 
hectare extensief willen gaan beheren, 
moeten we hiervoor als overheid de 
goede randvoorwaarden creëren. Zodat 
het geen idee blijft, maar werkelijkheid 
wordt.’

Ben Engberts
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Werken aan een robuuste 
waterbeheersing

Wat doet Waterschap Vallei en Veluwe om het water 
op de Veluwe beter vast te houden?
‘Jarenlang hebben we vooral gewerkt aan de opdracht: 
hoe blijven we droog. Onze  maatregelen waren er voor-
al op gericht om water zo snel mogelijk af te voeren. 
Met drie droge zomers op een rij, hebben we gezien 
wat de effecten van klimaatverandering zijn. Er moet 
dus wat veranderen. We werken daarom nu aan een 
robuust, klimaatbestendig watersysteem dat zorgt voor 
een balans tussen droogte en wateroverlast. Herstel 
van het natuurlijke systeem begint met het vergroten 
van de infiltratie van regenwater in de bodem.  Water 
vasthouden waar het kan, en alleen afvoeren als het 
echt noodzakelijk is. De beste plek om water vast te 
houden is op hoogte, dus bijvoorbeeld op de Veluwe.’

Hoe werkt dat in de praktijk?
‘Een mooie voorbeeld daarvan vind ik de ontwikkeling 
van de Leuvenumsebeek. Die is op sommige plekken 
ondieper gemaakt door zand en hout aan te brengen, 
waardoor deze nu langzamer stroomt en sneller over-
stroomt. Hierdoor loopt het water minder snel van de 
berg af en dus weg. Het krijgt daarmee meer tijd om 
in de grond te worden opgenomen en het grondwa-
ter aan te vullen. Op veel kleinere schaal doen we dit 
door landeigenaren te adviseren hoe zij water vast 
kunnen houden. Bijvoorbeeld door het plaatsen van 
stuwen in sloten. Ook daarmee kan het vasthouden van 
water gereguleerd worden. In onze begroting maken 
we meer geld vrij voor dat robuuster maken van het 
watersysteem.’

Hoe belangrijk is samenwerking daarbij?
‘Heel belangrijk, toch zeker als we kijken naar ruimte-
lijke ontwikkeling. In de langetermijnvisie van de het 
kabinet zijn water en bodem leidende principes bij 
ruimtelijke ordening. Water is daarmee veel bepalender 
geworden. En dat is belangrijk. Wat bijvoorbeeld een 
aantal jaren geleden als een goede plek werd gezien 
voor woningbouw, kan dat nu niet meer het geval zijn. 

Ruimtelijke ordening is in eerste instantie een zaak 
van provincie en gemeenten, waarbij het waterschap 
adviseert. Wanneer water en bodem leidend zijn bij 
ruimtelijke ontwikkelingen dan zijn wij dé partner met 
kennis van zaken. De contacten met de gemeenten in 
de Kop van de Veluwe zijn erg goed.’

Onlangs verscheen het rapport van de Raad voor Leef-
omgeving en infrastructuur over de stand van de natuur 
in Nederland. Dat stelt dat de natuur in een zorgwek-
kend tempo achteruit gaat. Wereldwijd en zeker ook in 
Nederland. Van agrarische gebieden tot natuurgebie-
den, van binnenwateren tot stedelijke gebieden: overal 
lopen de natuurkwaliteit en de biodiversiteit terug. Wat 
vindt u van het rapport?
‘Ik ben het eens met de opmerking dat natuur in Ne-
derland meer is dan alleen de natuurgebieden. We 
moeten integraal naar natuur kijken, ook landbouw-
gronden en het groen in stedelijk gebied horen daarbij. 
Dat betekent ook dat alle betrokken partijen moeten 
bijdragen aan de verbetering van de kwaliteit van de 
natuur in Nederland. 

‘We adviseren 

landeigenaren hoe 

zij water vast 

kunnen houden, 

bijvoorbeeld door 

het plaatsen van 

stuwen in sloten’

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Waterschap Vallei en Veluwe, Martin van Lokven

Bij de Veluwe denken de meeste mensen vooral aan bossen en hei. Voor velen 
onzichtbaar, maar daarom niet minder belangrijk, is de grote, maar slinkende 
zoetwatervoorraad onder de Veluwe. Een kwetsbare factor, zoals we in recente droge 
zomers gezien hebben. Daar komt het toenemend grondwatergebruik en de verstoring 
van diepe bodemlagen dan nog bij. Er moet dus wat gebeuren. De gebiedsopgaven zijn 
gericht op het zoveel mogelijk aanvullen en vasthouden van schoon water. Maar ook 
op het schoonhouden en beschermen van de diepe ondergrond tegen onomkeerbare 
effecten, het tegengaan van verspilling en het teveel of laagwaardig gebruiken van het 
schaarse grondwater. Het versterken van natuur en biodiversiteit is een belangrijke 
gebiedsopgave bij nieuwe ontwikkelingen zoals verstedelijking. Welke rol speelt 
Waterschap Vallei en Veluwe hier bij?  Heemraad Henk Velhuizen licht toe. 



16

H
ig

h 
Fi

ve
  | 

ap
ril

 2
02

2 H
igh Five  | april 2022

Ben Engberts

Ik ben wel positiever dan de RLi over de waterkwaliteit. 
Die is de afgelopen jaren sterk verbeterd, kijk bijvoor-
beeld naar de aanwezigheid van de otter en de bever. 
Daarmee zeg ik niet dat we er al zijn, maar we hebben 
grote stappen gemaakt.’

Vaak wordt er een onderscheid gemaakt tussen natuur 
en landbouw. Hoe kijkt u daar naar?
‘Natuur en landbouw grenzen in veel gevallen aan el-
kaar. Wat mij betreft wordt het onderscheid minder 
scherp gemaakt. De landbouwsector is een belangrijke 
speler in het natuurbehoud. Natuur behouden is be-
langrijk voor de landbouwsector. Specialisten van het 
waterschap geven agrariërs advies over het vergroten 
van de sponswerking van de bodem. Een gezondere 
bodem is beter doorlaatbaar en beter in staat om wa-
ter vast te houden. Met als gevolg minder verdroging 
van gewassen, minder beregening en minder kans op 
plassen op het land.’ 

Hoe groot is de noodzaak om actie te ondernemen en 
water vast te houden?
‘Als we niets doen, verdroogt de Veluwe en komen 
we op de lange termijn in de knel met de hoeveelheid 
zoetwater in ons gebied. Het opmerkelijke is dat in 
Nederland op de Veluwe de meeste regen valt, het is 
wat dat betreft de natste plek. Desondanks verbruiken 
we op het gebied op dit moment meer water dan dat 
we aanvullen. Als we geen verdere maatregelen nemen 
om het water vast te houden in de hogere delen, dan 
krijgen we steeds meer overlast in de lagere delen. Een 
verdroogde Veluwe is rampzalig voor de natuur, voor 
de flora en fauna, voor de bewoners op de Veluwe en 
voor de recreant en toerist. Maar… ik ben niet negatief. 
We hebben ooit met zijn allen Nederland ingericht zoals 
het nu is, dat kunnen we in de toekomst ook weer op 
een goede manier bijstellen.’

‘Wanneer water en 

bodem leidend zijn 

bij ruimtelijke ont-

wikkelingen dan 

zijn wij dé partner 

met kennis’

Henk Veldhuizen

Foto: Evert van der Worp

Beeld: Waterschap Vallei en Veluwe, Martin van Lokven
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Met alle transport en CO2-uitstoot die 
daarbij hoort. We zijn hiervoor afhanke-
lijk van landen als Scandinavië, Duitsland 
en de Baltische staten.’ 

Veel partijen betrokken bij beheer
Gemeenten, Staatbosbeheer, Geldersch 
Landschap, Natuurmonumenten: zij spe-
len allemaal een rol bij het beheer van 
bossen op de Veluwe. ‘Helaas is er de 
afgelopen jaren door vrijwel iedereen 
bezuinigd op menskracht en daarmee 
op kennis. Er zijn niet veel ‘oude’ bos-
wachters meer, met een door jarenlang 
werken in de bossen opgedane ervaring. 
Ook in de opleidingen is er nauwelijks 
aandacht meer voor bosbouw. Geluk-
kig zijn er op de Veluwe nog partijen die 
deze kennis wel hebben en benutten. Ik 
zie dat vooral bij een aantal gemeenten 
en bij het Geldersch Landschap. Helaas 
krijgen zij niet altijd de financiële mid-
delen om bij het beheer ook over te 
gaan op een deel productiebos. Op dit 
moment zijn de rijkssubsidies voor het 
onderhoud van natuurgebieden hoger 
dan voor bosbouw. En dat zou moeten 
veranderen als we met “eigen” hout wil-
len bouwen.’
Over Staatsbosbeheer is Van den Nagel 
kritisch. ‘Als het gaat om houtbouw kan 
het veel beter. Ze hebben vooral aan-
dacht voor de natuurwaarde van het 

De Van den Nagel Groep uit Elspeet is al ruim 30 jaar actief in de bosbouw. Begonnen als 
zelfstandig ondernemer met als voornaamste gereedschap een motorzaag, is het bedrijf 
onder leiding van Bram van den Nagel uitgegroeid tot een full-service bosexploitatie 
bedrijf. Van het oogsten van bomen tot het transport naar de eindverwerker wordt 
door Van den Nagel verzorgd. Bij het bedrijf werken momenteel 40 medewerkers. 
Zij houden zich bezig met bosonderhoud, houtoogst, bomen rooien en transport. De 
Veluwe is een belangrijk werkgebied voor Van den Nagel, die met eigen ogen heeft 
gezien hoe het bos door de jaren heen veranderde. 

Overheid zou meer 
subsidie moeten geven 
aan bosbouw

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek

‘Rond de Veluwe 

huizen bouwen 

met Veluws 

hout is een illusie’

‘De overheid subsidieert de natuur, maar 
dat betekent niet dat er grootschalig 
bossen zijn aangeplant,’ dat is volgens 
Van den Nagel de grootste verandering 
die zich in de afgelopen 25 jaar heeft 
voltrokken. ‘Daardoor levert de Veluwe 
nu veel minder hout op dan eind vori-
ge eeuw. De houtopbrengsten zijn met 
meer dan 50% gedaald. Die daling zal 
doorzetten. Bosbouw is 50 tot 100 jaar 
vooruitkijken, je kunt de boel niet zo-
maar de boel laten.’ Doordat er vooral is 
geïnvesteerd in natuur, met zoveel mo-
gelijk biodiversiteit en met aantrekkelijke 
gebieden voor de recreant, staat er geen 
fatsoenlijk productiehout meer in onze 
bossen, zo stelt Van den Nagel. ‘Het lijkt 
wel of met name de overheid bang is om 
productiebos aan te leggen. Terwijl het 
heel goed mogelijk is om hier gedurende 
lange tijd een recreatieve functie aan te 
geven. Het publiek moet dan wel accep-
teren dat er onderhoud wordt gepleegd, 
dat er moet worden gesnoeid en gekapt 
en uiteindelijk ook wordt geoogst.’

Duurzaam bouwen, maar niet met 
eigen hout
Van den Nagel signaleert een opvallende 
tegenstelling in het denken over duur-
zaamheid en duurzaam bouwen: ‘Hout 
wordt steeds populairder als grondstof 
voor de bouw. Er is een grote vraag naar 
hout. Iedereen begrijpt dat met hout 
bouwen een bijdrage levert aan de re-
ductie van de CO2-uitstoot. Maar we zijn 
in Nederland niet meer zelfvoorzienend 
als het om hout gaat. Want houtwinning 
in eigen land willen we niet. Bossen zijn 
natuur en daar blijven we af. Rond de 
Veluwe huizen bouwen met Veluws hout 
is een illusie. Van alle hout dat we in Ne-
derland gebruiken, importeren we 90%. 

bos, niet voor de oogst van hout. Mooi 
hoor, dat ze 5.000 ha hebben aangeplant 
met subsidie van Shell, die daarmee aan 
CO2-compensatie doet, maar er zit geen 
productiehout bij. Ooit was Staatsbos-
beheer op de Veluwe de grootste pro-
ducent van hout. Dat zouden ze weer 
kunnen worden, maar daarvoor moe-
ten ze dan een opdracht krijgen van de 
overheid. En dat is een politiek besluit.’

Bram van den Nagel
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Het is niet of natuur 
óf landbouw

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek

Bij natuurinclusieve landbouw houdt de ondernemer bij zijn bedrijfsvoering rekening met 
de natuur op en rond zijn bedrijf. Deze ecologische vorm van voedselproductie maakt 
gebruik van wat de natuur te bieden heeft en het versterkt de biodiversiteit. Bijvoorbeeld 
door bij het maaien rekening te houden met weidevogels en door te werken aan een 
gezonde bodem. Een ander belangrijk kenmerk is dat er zoveel mogelijk voedsel voor 
het vee op het eigen bedrijf verbouwd wordt. Albert Hassink werkt op melkveebedrijf 
de Voorn-Hassink en Natuurboerderij Villa Bakhuis volgens deze principes. Wij zochten 
hem op bij Villa Bakhuis. 

NATUUR
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Natuurboerderij Villa Bakhuis staat in Veessen. Een 
unieke locatie met een folly in de vorm van de oude 
villa Huize Bakhuis in de voortuin, een ligboxenstal 
voor het Fleckvieh vee, een ruimte voor stro-opslag, 
een verkoopruimte voor vlees en een conferentie/
vergaderruimte. Een bijzondere combinatie. ‘Wij zijn de 
vijfde generatie op melkveebedrijf de Voorn-Hassink, 
een kilometer verderop in Oene. In 2015 kregen wij de 
mogelijkheid om eigenaar te worden van deze locatie, 
waardoor we hier de opfok van jongvee konden onder-
brengen. Wij pachten hier ook 70 hectare natuurgrond 
van Staatsbosbeheer. Voorwaarde daarvoor is dat we 
werken volgens de principes van natuurinclusieve land-
bouw. Dus met de aanleg en beheer van houtwallen, 
kruiden- en bloemenrijke randen en met goed weide-
vogelbeheer. Daarnaast beheren we een productiebos, 
verschillende poelen en verlaagde oevers. Omdat we 
een langdurig pachtcontract hebben afgesloten, biedt 
dit ons ook meer zekerheid bij financiering.’
Hassink houdt Fleckvieh vee, een dubbeldoel koeienras 
geschikt voor zowel melkproductie als voor het vlees. Al 
het jongvee blijft, ook de stiertjes. Alle koeien kalveren 
op natuurlijke wijze af, dat wil zeggen dat er sprake is 
van een natuurlijke geboorte. 

Biologisch is niet logisch
Hassink gaat verder dan natuurinclusieve landbouw, 
hij werkt ook biologisch. En hij wil nog een stap zet-
ten: ‘Ik wil circulair en regeneratief werken. Voor mij is 
biologisch niet zo logisch, ik vind dat vooral een mar-
ketingverhaal. Er zijn te veel Europese eisen om goed 
biologisch te kunnen werken.’ Als voorbeeld geeft hij
de eisen die Skal, verantwoordelijk voor certificering 

‘Ik produceer mest, 

daar ben ik trots op.

Mest is een 

hoogwaardig

product dat 

bijdraagt aan 

een goede en 

gezonde bodem’

van biologische bedrijven, stelt aan het houden van 
stieren: ‘Om mijn certificaat te houden, moeten stieren 
20% van de tijd buiten lopen, in de wei. In dit gebied, 
met veel wandel-, fiets- en kanotoerisme is dat las-
tig. Je wilt geen confrontatie tussen een stier en een 
wandelaar. Om aan de norm te voldoen, moet ik mo-
gelijk een deel van mijn stieren laten slachten. Terwijl 
ik verder aan alle eisen voldoe. Ik ken mijn dieren, ik 
weet wat ze eten en waar hun voedsel vandaan komt. 
Ons vee krijgt natuurgras, luzerne, voederbieten en 
maïs van eigen oogst. Van de eiwitrijke luzerne en het 
gras maken we grasbrok en hooi. Daardoor is extern 
ingekocht krachtvoer niet nodig. Verder laten we ons 
vee lokaal slachten en verkopen het vlees via een paar 
lokale supermarkten, winkels en hier op de boerderij.’

Stikstofprobleem is stalprobleem
Agrariër zijn dicht bij een Natura 2000-gebied is lastig. 
De stikstofdepositie is dan al snel te groot. Volgens 
Hassink wordt het stikstofprobleem vooral veroorzaakt 
door de stalsystemen. ‘We moeten dikke (poep) en 
dunne fractie (pis) scheiden. In de traditionele stal geeft 
de combinatie van deze twee stikstofuitstoot in de 
vorm van ammoniak. Daar wil ik van af, met een ander 
stalsysteem. Waarbij de fractie direct gescheiden wordt. 
We werken nu al met micro-organismen om stikstof 
vast te houden. Door onze ligging vlak bij een Natura 
2000-gebied worden wij ook hoger dan gemiddeld aan-
geslagen voor de stikstofuitstoot. Als we de stal zouden 
verplaatsen, op grotere afstand van het natuurgebied, 
gaat die aanslag direct omlaag. Alleen, verhuizen kost 
enkele miljoenen en wie gaat dat betalen? Omdat we 
hier ook zo veel aan natuurbeheer doen, wil de pro-
vincie ons niet kwijt. Kunnen zij bijspringen?’

De kwaliteit van de natuur zit in de bodem
De natuur is het totaal van ongerept landschap, bos, 
landbouwgrond en water, zo stelt Hassink. Je leest de 
kwaliteit van de natuur niet alleen af aan de stand van 
de bossen. ‘Je moet naar de kwaliteit van de bodem 
kijken, dat is veel belangrijker. Hoeveel micro-orga-
nismen zitten er in de bodem? Leeft de bodem? Veel 
goede bodem is kapot gemaakt door het gebruik van 
kunstmest. Dat is vergif. Ik werk nu al een aantal jaren 
zonder. Ik produceer mest, daar ben ik ook trots op. 
Mest is een hoogwaardig product dat bijdraagt aan 
goede en gezonde bodem. En als de bodem in goede 
conditie is, dan heb ik een goede productie van mijn 
gewassen, daardoor goed voer, waardoor ik gezonder 
vee heb met goede, lekkere melk en goed en lekker 
vlees, én…: goede mest, waardoor de bodem goed is, 
enzovoort. Hoe circulair wil je het hebben?’

Boer is belangrijke partner van de natuur
Voor het behoud en het onderhoud van het landschap 
zijn boeren belangrijk. ‘Het is niet of natuur óf land-
bouw, het is de combinatie van die twee die zo belang-
rijk is. Dus als boeren stoppen, geef dan hun grond niet 
“terug” aan de natuur, maar laat deze naar andere 
boeren gaan. Laat de grond zijn agrarische functie be-
houden. Ik denk wel dat we als agrarische sector de rol 
die we hebben bij het onderhoud van het landschap, 
beter moeten laten zien. Daar ligt ook nog wel een 
mooie uitdaging.’
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Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: gemeente Oldebroek

Streven naar duurzaam 
toerisme is belangrijk
Het is noodzakelijk voor het behoud van de natuur om ook toerisme te verduurzamen. Dat stelt 
Willem Bijleveld, sinds september 2018 voorzitter van de VeluweAlliantie. Deze wordt gevormd 
door afgevaardigden van Veluwse stakeholders op het gebied van recreatie en toerisme, zoals 
provincie, gemeenten, grondeigenaren en ondernemersorganisaties. Zij onderschrijven de ambitie 
van de VeluweAgenda (zie pagina 27) en leveren samen een bijdrage aan de realisatie hiervan. De 
alliantie stelt het Uitvoeringsprogramma vast en zorgt ervoor dat het gerealiseerd kan worden. 
Willem Bijleveld was tot zijn pensionering directeur van het Openluchtmuseum in Arnhem. Daarvoor 
vervulde hij deze functie bij het Scheepvaartmuseum in Amsterdam. 

De ambitie van de VeluweAlliantie is dat 
de Veluwe in 2030 een voorbeeldregio 
is als het gaat om het verbeteren van 
de biodiversiteit en het verduurzamen 
van toerisme. Hoe gaan jullie hiervoor 
te werk?
‘Met de alliantie hebben we een uit-
voeringsprogramma vastgesteld. Het 
dagelijks bestuur van de alliantie, de 
VeluweBoard, zorgt voor uitvoering hier-
van. Zij zijn de opdrachtgevers voor het 
VeluweTeam. Dat vormt het middelpunt 
tussen de ambities die we hebben en 
uitvoering. Met de VeluweAgenda en het 
uitvoeringsprogramma als belangrijke 
instrumenten. De medewerkers van het 
team hebben de contacten. Zij horen 
wat er leeft en speelt en sluiten aan bij 
bestaande netwerken. Zij weten welke 
projecten er zijn om de Veluwe duurza-
mer te maken. Daar worden naast on-
dernemers ook bewoners bij betrokken. 
Ik vind het krachtig dat we aansluiten 

bij wat er al leeft en dat we van onderaf 
worden gevoed. Vanuit de VeluweAllian-
tie geven we aan projecten die passen 
bij onze ambities en de programmalij-
nen financiële ondersteuning. Het geld 
hiervoor is afkomstig van de provincie 
Gelderland en onze partners. Dat laatste 
is erg belangrijk voor het draagvlak.’

Terughoudend zijn met bouwen op 
de Veluwe
Hoe beoordeelt de VeluweAlliantie de 
huidige staat van de natuur?
‘Die is bedroevend, dat is duidelijk. De 
kwaliteit en de biodiversiteit gaat steeds 
meer achteruit. Er is al veel verdwenen 
en je hoeft geen kennersblik te hebben 
om te zien dat bijvoorbeeld de hei-
de wordt overwoekerd door gras. Dat 
maakt het ook noodzakelijk recreatie 
te verduurzamen. We zullen deze trend 
namelijk moeten keren om dat startkapi-

taal van de Veluwe, de prachtige natuur, 
te behouden.’

In de gebiedsverkenning van de Kop van 
de Veluwe die onlangs verscheen, wordt 
aandacht geschonken aan bouwen op de 
Veluwe. Ook hoogbouw wordt als sug-
gestie genoemd. In een andere bijdrage 
wordt de vraag gesteld of het mogelijk 
zou zijn om natuurgebied uit te ruilen: 
langs de Randmeren nieuw natuurgebied 
ontwikkelen, waar niet gebouwd mag 
worden (laaggelegen, kans op water-
overlast) en in ruil daarvoor van eenzij-
dige bospercelen op de Veluwe bouw-
grond maken (hooggelegen, droog). Wat 
is jouw reactie daarop?

‘Ik zou zeer terughoudend zijn met 
grootschalig bouwen op de Veluwe. 
Wat ik me wel voor kan stellen is dat er 
binnen dorpskernen of aan de randen 
ervan gebouwd wordt. 

‘De staat van de natuur
is bedroevend. 
Dat maakt het noodzakelijk 
recreatie te verduurzamen’
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De ambitie van de VeluweAgenda 2030:

In 2030 is de Veluwe een voorbeeldregio waar het gaat om 
het verbeteren van de biodiversiteit en het verduurzamen 
van toerisme. We geven prioriteit aan de Veluwse natuur-
waarden, op het Veluwemassief, in de gebieden daaromheen 
en op de agrarische gronden. Door die natuurwaarden uit 
te dragen, versterken we de unieke beleving van landschap, 
erfgoed, dorpen en steden. We werken gezamenlijk, in nauwe 
samenwerking met bewoners, aan een duurzame verhouding 
tussen recreatie en natuur, landschap en erfgoed.

Om bezoekers en bewoners een unieke beleving te kunnen 
bieden, is de Veluwe in 2030 de meest gastvrije bestemming 
van Nederland met een gezonde vrijetijdseconomie en ro-
buuste natuur. Het aanbod van de verschillende Veluwse 
belevingen is optimaal gericht op de vraag van recreant, 
toerist en bewoner. De kwetsbare natuur wordt ontzien via 
een slim samenspel van de recreatieve voorzieningen. Bewo-
ners zien het toerisme als kans voor het versterken van de 
leefbaarheid en zijn daarmee ambassadeurs van de Veluwe.

De VeluweAlliantie wil deze ambitie realiseren via een aanpak 
die steunt op drie pijlers:

• In stand houden en versterken van natuur, landschap 
en erfgoed op de Veluwe

• Streven naar excellente gastvrijheid en een gezonde 
vrijetijdseconomie

• Versterken van de betrokkenheid van bewoners

Hoogbouw zie ik niet direct voor me. 
Wel in de grotere steden, maar niet in 
de kernen op de Veluwe. Als het gaat 
om uitruilen van natuur, erkennen we 
dat er productiebossen zijn die weinig 
waarde meer hebben, behalve misschien 
een historische. Wij zien echter ook dat 
steeds meer beheerorganisaties bezig 
zijn om die bossen een grotere natuurlij-
ke waarde te geven. Ik vind het dan ook 
te kort door de bocht om te stellen dat 
van dit soort percelen dan maar bouw-
grond gemaakt moet worden. Ook (oud) 
productiebos is Veluwse natuur. Waar 
je bij de bouwopgave die er nu ligt wel 
naar kunt kijken, is de mogelijkheid om 
groener te bouwen. Want ook dat levert 
een bijdrage aan een beter klimaat.’

Maatregelen versterken ook recrea-
tieve functie
Waterschap Vallei en Veluwe stelt dat 
er bij het aanwijzen van toekomstige 
bouwlocaties veel meer aandacht ge-
schonken moet worden aan de invloed 
van water. Vasthouden van water wordt 
steeds belangrijker om droogte tegen 
te gaan, anderzijds vraagt de groei van 
regenval om snelle afwatering. Hoe kijkt 
de VeluweAlliantie hiernaar?

‘Dat illustreer ik graag met twee voor-
beelden. Aan de oostkant van de IJssel-
vallei zijn de afgelopen jaren al tal van 
aanpassingen gedaan om het water 
beter te beheersen. Je ziet dat hier de 
natuurwaarden zijn behouden. Er is een 
mooi evenwicht gecreëerd tussen natuur 
en wateropvang, met ook een grote re-
creatieve functie. Kleinschaliger zijn de 
ontwikkelingen rondom de Hierdense 
Beek, een van de projecten waaraan we 
als VeluweAlliantie bijdragen. Die wordt 
omgevormd van een gekanaliseerde 
beek in een meanderende beek. Met 
ruimte om breder uit te vloeien, waar-
door water beter vastgehouden wordt 
en het landschap wordt hersteld. Naast 
de functionele waarde heeft dit ook een 
recreatieve waarde.’

Jullie sluiten met jullie plannen aan bij 
het Perspectief 2030 zoals verwoord door 
het NBTC. Daar is als belangrijke prio-
riteit genoemd dat de lusten en lasten 
van toerisme meer in balans moeten zijn. 
Toerisme en recreatie moeten bijdragen 
aan de aantrekkelijkheid en de leefbaar-
heid. Sommige voorzieningen bestaan 
alleen bij de gratie van de inkomende 
toerist en recreant. Welke bijdrage levert 
de VeluweAlliantie hier aan?
‘Voor ons is het belangrijk dat bewoners 
worden betrokken bij ontwikkelingen in 
hun leefomgeving, ook als het gaat om 
recreatie. Daarmee staan we nog aan 
het begin, maar we vinden het wel erg 
belangrijk. Duurzaam toerisme levert na-
melijk echt wat op, zeker voor de eigen 
bevolking. 80% van het recreatief gebruik 
van de Veluwe komt voor rekening van 
de eigen inwoners. Die maken per saldo 
veel vaker gebruik van de Veluwe dan 
een toerist die hier zijn zomervakantie 
doorbrengt. Het is dus zaak de bewoner 
bewust te maken van het feit dat duur-
zaam toerisme een bijdrage levert aan 
de versterking van de leefomgeving en 
de brede welvaart. Er zijn zeker kernen 
op de Veluwe waar de lokale supermarkt 
alleen reden van bestaan heeft omdat 
ook toeristen en recreanten er hun aan-
kopen doen. Duurzaam toerisme zorgt 
voor een zo min mogelijke belasting van 
de natuur. Dat proberen we bijvoorbeeld 
te bereiken door de realisatie van de 
toegangspoorten op de Veluwe. Daar, 
aan de rand van de Veluwe, parkeert de 
bezoeker zijn auto en gaat vervolgens 
met elektrisch vervoer de natuur in. Met 
ontwikkelingen zoals deze zetten we een 
stap naar klimaatneutraal en duurzaam 
toerisme.’

‘Voor ons is het 

belangrijk dat 

bewoners worden 

betrokken bij 

ontwikkeling in 

hun leefomgeving 

als het gaat om 

recreatie’

Willem Bijleveld

Beeld: eigen foto Willem Bijleveld
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Enthousiasme over 
TechLab Elburg
In de eerste editie van High Five die vorig jaar maart verscheen, besteedden we aandacht 
aan TechLab Elburg, dat op dat moment in ontwikkeling was. Het doel van het TechLab 
is om basisschoolleerlingen van groep 7 en 8 en leerlingen in de onderbouw van het 
voortgezet onderwijs en de bovenbouw van de theoretische leerweg enthousiast te 
maken voor techniekonderwijs. Wilco Leeflang, locatiedirecteur van het Nuborgh 
College Oostenlicht en initiatiefnemer voor het TechLab praat ons bij over de stand 
van zaken. 

‘Eind november 2021 kregen we symbo-
lisch de sleutel van het TechLab Elburg 
overhandigd. In januari zijn we gestart 
met de eerste lessen. Drie dagen per 
week ontvangen we basisschoolleer-
lingen uit groep 7 en 8. Per dag komen 
er drie groepen bij ons langs. De lessen 
worden verzorgd door onze instructeur, 
René Hoven. Op dit moment werken 
we samen met dertien basisscholen uit 
Elburg. Mogelijk komen daar op korte 
termijn nog basisscholen uit Oldebroek 
bij. We zijn begonnen met lessen over 
robotica en constructie, maar ook de al-
gemene basisvaardigheden in de tech-
niek komen aan de orde. We willen elke 
keer wat anders doen wat de kinderen 
enthousiast maakt voor techniek.’ Naast 
basisschoolleerlingen maken ook leerlin-
gen uit het voorgezet onderwijs en het 
vmbo al gebruik van het TechLab.
 
Enthousiaste reacties
Niet alleen de leerlingen zijn enthousi-
ast over de aangeboden lessen, ook de 
groepsleerkrachten van de basisscholen 
zijn dat. Zij worden zelf actief bij de les-
sen betrokken. ‘Doel van het TechLab is 
om leerkrachten enthousiast te maken 
voor techniekonderwijs. En ik krijg van 
ouders en grootouders enthousiaste re-

acties. Dan vertellen ze me spontaan dat 
hun kind of kleinkind bij ons is geweest 
en vol enthousiasme heeft verteld over 
hun les op het TechLab.’
Naast het TechLab is ook de TechTake 
operationeel. Hier kunnen scholen ma-
terialen lenen ter ondersteuning van de 
lessen. Op www.techlab.nl is lesmateri-
aal beschikbaar, waarmee in combinatie 
met een TechBox uit de TechTake een 
les op de eigen schoollocatie verzorgd 
kan worden. ‘Zo brengen we het TechLab 
naar de scholen toe.’

Concept verder uitrollen
‘We willen het concept TechLab verder 
uitrollen in de Kop van de Veluwe. In 
Nunspeet hebben we inmiddels een 
TechLab in Veluvine. We zijn nu in ge-
sprek met Hattem en Oldebroek over 
een eigen locatie in Hattemerbroek, op 
fietsafstand van basisscholen in beide 
gemeenten. We hopen dat de beide 
gemeenten hier een bijdrage aan kun-
nen leveren. Het opnemen in de Inves-
teringsagenda 2.0 zou hierbij helpen.’

Trots
‘Ik ben heel trots op wat er nu staat. Wat 
begon als een idee, is werkelijkheid ge-
worden. We zitten op een mooie zicht-

‘We willen het concept TechLab verder  
uitrollen in de Kop van de Veluwe’ 

locatie, de basisscholen zijn enthousiast, 
net als het bedrijfsleven. We merken nu 
ook in het vmbo dat er meer samenwer-
king ontstaat: bedrijven die gastdocen-
ten leveren of die op hun eigen locatie 
een les verzorgen voor onze leerlingen. 
We bouwen op deze manier samen aan 
een leerlijn techniek voor jongeren van 
4 tot 18 jaar. TechLab is meer dan een 
fysiek gebouw, het is echt een concept 
dat leerlingen enthousiast maakt voor 
techniek!’

Officiële opening
Hoewel het TechLab al enige tijd volop 
in gebruik is, vond de officiële opening 
op vrijdag 1 april plaats. ‘Hierbij gaven 
we ook aandacht aan het succes van de 
samenwerking tussen onderwijs, onder-
nemers en overheid in dit project. Met 
de intentie om in volle vaart vooruit te 
gaan en te blijven ontwikkelen.’

Tekst: Jean-Jacques Jouret
Beeld: Henri van der Beek



NIEUWS

Van alleen naar samen
Een lunch in een lokaal restaurant werd de start van een bijzondere samenwer-
king tussen drie transporteurs op de Veluwe. Al na twee gesprekken ontdekten 
ze dat het bundelen van de krachten hen voordeel op kon leveren. Gezamenlijk 
zochten ze naar mogelijkheden om slimmer om te gaan met de opdrachten van 
de verlader waar ze alle drie voor werkten, de Van Drie Group, marktleider in 
de kalvensector. Dit resulteerde in korte tijd in de reductie van het aantal lege 
vrachtwagens. Door het delen van ritten kunnen de bedrijven het voortaan aan 
met minder auto’s, en dus ook met minder personeel. Een bijzondere oplossing 
voor het personeelstekort waar ook deze bedrijven mee te kampen hebben. 

Tekst: Arnoud Leerling
Beeld: Eigen foto Van Drie Group

Het verhaal van ondernemer Gerco van de Brug en zijn collega’s werd met enthousiasme ontvangen 
tijdens een bijeenkomst met als thema “Menselijk Kapitaal. Deze werd eind maart in Elburg geor-
ganiseerd door de gemeenten in de Kop van de Veluwe. Centrale vraag was of gemeenten een rol 
hebben in het helpen van bedrijven bij het werven en opleiden van personeel. Om antwoord te krijgen 
op deze vraag sprak extern adviseur Heleen Roossien met diverse deskundigen. Haar conclusie was 
duidelijk: ja, gemeenten hebben een belangrijke rol. Ze zijn bij uitstek de partij die een brug kunnen 
slaan tussen de vele faciliteiten die Regio Zwolle biedt en de lokale initiatieven die er ook in de Kop 
van de Veluwe zijn. Cruciaal in een slimme aanpak is dat er meer aansluiting is bij de sectortafels. 
De regisseurs van deze tafels waren ook aanwezig en nodigden de aanwezigen uit om het gesprek 
aan te gaan en samen op zoek te gaan naar passende oplossingen. Ambtenaren van de gemeenten 
gaan nu aan de slag met het beschrijven van projecten en het verder uitwerken van dit thema in de 
investeringsagenda van de Kop van de Veluwe. 

NIEUWS

Tekst: Arnoud Leerling
Beeld: Eigen foto Cor Bouw

Samenwerking 
richting toerist

Onlangs kwamen centrumondernemers uit de gemeenten in de Kop van de 
Veluwe bij elkaar op uitnodiging van de bestuurders in de regio. Die willen de 
ondernemers kennis laten maken met elkaar en bekijken of er voordelen te 
behalen zijn door samenwerking tussen de detaillisten in de vijf gemeenten. 

Alle gemeenten zijn vertegenwoordigd. Naast verschillende ondernemers ook bestuursleden van 
Bedrijvenkring Hattem en Ondernemersvereniging Nunspeet en vertegenwoordigers van het winkel-
centrum Wezep. Ze delen hun ervaringen. Ze merken op dat er steeds minder animo lijkt te zijn om 
als ondernemers gezamenlijk activiteiten te organiseren. Tegelijkertijd zien ze kansen. Consumenten 
komen gericht naar speciaalzaken, vooral omdat ze daar goede service krijgen. De eigenaar van de 
elektronicazaak kan de concurrentie met de grote webshops prima aan. 

De voorzitter van winkeliersvereniging Nunspeet Onderneemt Samen, Cor Bouw, ziet vooral  kansen in 
het organiseren van arrangementen voor de vele toeristen die het gebied bezoeken. ‘Het gebied van 
de Kop van de Veluwe is ideaal voor een dagje fietsen. Als we een overzicht maken van leuke hotels, 
B&B’s, pensions en campings in het gebied, vergroot je de kans dat mensen één of twee overnach-
tingen maken in het gebied. Als we de routes dwars door de centra van onze gemeenten leiden, kun 
je rekenen op bestedingen in de horeca en onze winkels.’ Cor Bouw biedt aan mee te willen werken 
aan een goed programma om de middenstanders in de Kop van de Veluwe in beeld te krijgen bij 
de inwoners én bezoekers die het gebied jaarlijks bezoeken. Die handschoen pakken de gemeenten 
op. Samen met de ondernemers en het Veluws Bureau voor Toerisme gaan ze kijken wat ze kunnen 
organiseren om de aantrekkingskracht van de centrumgebieden in de regio aantrekkelijker te maken.

Links: Arjo Bronkhorst (HBT) midden Renger Hazeleger (van Veluw) Gerco van de Brug (van de Brug) 

rechts Wouter Vermeulen (Van Drie Group)
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(On)natuurlijke grenzen
We staan aan de vooravond van een grote operatie: duizenden woningen toevoegen in onze regio, 
een miljoen in het hele land. Daarbij speelt een belangrijke vraag: waar gaan we die huizen bouwen. 
‘Vooral in de steden,’ roepen veel stedenbouwkundigen en voegen daar aan toe: ‘Spaar de groene 
en blauwe ruimte en kies voor verdichting. Benut de lege en lelijke plekken in de stad of het dorp 
en knap die op. Het kost moeite en geld, maar zo investeer je in kwaliteit.’ Deze boodschap wordt 
met kracht verkondigd. Maar gaan we het daarmee redden? Ik zet daar zo mijn vraagtekens bij. 

In de Kop van de Veluwe denken we na over bouwen in het buitengebied. Concreet hebben we het 
dan over het bebouwen van boerenerven. We zien hier ruimte voor woningen voor jong en oud. 
Dit vraagt wel om een nieuw woonconcept: wonen in combinatie met het beheer van de omgeving. 
We werken hieraan omdat we geloven dat dit kan in harmonie met het buitengebied, het groen, 
het water en het klimaat. Sterker nog, we geloven dat we hiermee de kwaliteit van het gebied 
verbeteren. Door in te zetten op passende bebouwing en rekening te houden met de omgeving. 

In deze filosofie past dat we (nieuwe) natuur realiseren op plaatsen waar dat kansrijk is. Een dy-
namische benadering van natuur. Die past bij ons land. We hebben ons hele land ontgonnen, ook 
de natuur. De Veluwe was 100 jaar geleden een grote zandvlakte. Ook op andere plaatsen hebben 
we natuur aangelegd; denk aan de Oostvaardersplassen. Ik heb daarom moeite met de statische 
manier waarop natuur wordt bekeken. Natuur is in zichzelf dynamisch. Die ontwikkelt en verandert. 
Ik pleit daarom voor meer flexibiliteit. Zodat we natuur op de ene locatie kunnen toevoegen en 
in ruil daarvoor andere locaties kunnen benutten voor (veilig) wonen. Op deze manier wordt de 
natuur onderdeel van onze investeringsagenda. Ik hoop dat er ruimte is in de bestaande wetten 
en regels om deze flexibele aanpak minstens uit te testen. 

Arnoud Leerling,
Programmaregisseur Kop van de Veluwe

Tekst: Arnoud Leerling
Beeld: Foto Martin Hogeboom

Even voorstellen: 

Annegreeth Nijhof 
Beleidsmedewerker Volkshuisvesting 

gemeente Oldebroek

In december 2020 ben ik als beleidsmedewerker Volkshuisvesting gestart bij de gemeente Ol-
debroek. Een hele nieuwe omgeving, zowel qua werkplek als natuur. Ik ben geboren, getogen 
en nog steeds woonachtig in Groningen. Opgroeiende bij het bouwbedrijf van mijn ouders is 
het werken met mensen en stenen mij met de paplepel ingegeven. Iets wat goed van pas komt 
in mijn huidige functie. Zo was ik betrokken bij het opstellen van ons Woonprogramma en van 
beleidsregels betreffende onder andere woningsplitsing en pre-mantelzorgwoningen. Over 
onder meer onze prestatieafspraken heb ik gesprekken met woningcorporaties en huurders-
organisaties. Het leuke van mijn functie is dat ik samenwerk met collega’s uit allerlei teams en 
mijn werk niet stopt bij ruimtelijke zaken. Samenleving en leefomgeving horen daar ook bij.
Ik heb wel wat met natuur en natuurbeleving. In mijn vrije tijd ben ik vrijwillig coördinator van 
een team gidsen van het Groninger Landschap. Om m’n hoofd leeg te maken en op te laden 
ben ik graag in de natuur, zowel op de racefiets als wandelend. Ik geniet enorm van oneindige 
stille landschappen met alleen het geluid van de wind om mijn hoofd. Maar samen met mijn 
vriend of met vriendinnen op de fiets stappen, is ook altijd een goed excuus voor een lekkere 
cappuccino en een lekker stuk taart mét slagroom.
Wist u trouwens dat het polderlandschap boven Oldebroek best veel overeenkomsten heeft 
met de weidse vergezichten in Groningen? Ook de eindeloze (tegen)wind is trouwens in beide 
landschappen gelijkwaardig.

‘Ik geniet enorm van 

oneindige stille 

landschappen’
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dan levert dit 2,8 megaton CO2-opslag 
per jaar op. Tot 2050 heeft dit enorme 
potentie: in plaats van nog 100 mega-
ton CO2 uit te stoten, wordt 80 megaton 
CO2 opgeslagen. Deze rekensom betreft 
alleen de woningbouw, die 23% van de 
bouwproductie beslaat. Wat zal de im-
pact zijn wanneer ook binnen utilitaire 
werken en renovatie meer biobased ge-
bouwd gaat worden? Nog een voordeel: 
de rekensom is slechts een doorkijk naar 
de komende 10 jaar. Dit betekent dat 
de potentie tot 2050 nog véél hoger is. 
Kortom, zo kunnen we de eerste sector 
zijn die klimaatpositief is.

Versnelling
De bouwsector laat zien energieleve-
rende én CO2-negatieve gebouwen te 
kunnen ontwikkelen. Nu is een versnel-
ling nodig. Dit vraagt een transitieplan, 
waarbij de overheid de bouw- en vast-
goedsector aan de land- en bosbouw 
koppelt. Dit met het doel om klimaat-
positieve gebouwen te maken en binnen 
het carbonbudget te blijven. Energiele-
verende gebouwen met CO2-opslag zijn 
hiervoor het middel. Deze manier van 
ontwikkelen is nog initieel duurder, maar 
door het creëren van de juiste condities 

Wat feiten op een rij. In Nederland is 
nog een CO2-budget van zo’n 1000 me-
gaton beschikbaar. De afgelopen vijf 
jaar was de gemiddelde CO2-uitstoot 
184 megaton. Zelfs als we elk jaar onze 
CO2-emissie met 10% verlagen ten op-
zichte van 2020, hebben we binnen 10 
jaar het volledige budget verbruikt. We 
spreken hier dus niet meer over code 
rood, het is code zwart. Bij een volgend 
Urgenda-vonnis volgt onvermijdelijk 
een CO2-lockdown.

Lockdown en bouwstop
Het CO2-budget voor de bouwsector be-
draagt nog 100 megaton. We verbruiken 
nu meer dan 20 megaton per jaar. Ook 
met huidige politieke instrumenten als 
MPG (Milieu Prestatie Gebouwen) en 
BENG (Bijna Energie Neutrale Gebou-
wen) zijn we vóór 2030 ruimschoots 
door het carbonbudget heen. Als Neder-
land zich alleen focust op het doel om in 
2050 CO2-neutraal te zijn, is de huidige 
koers zonder aanvullende ambitie ca-
tastrofaal. Dit geldt niet alleen voor de 
bouw- en vastgoedsector, maar ook op 
nationale en mondiale schaal. Conclusie 
is dat er met de huidige koers in 2030 
geen CO2-budget meer beschikbaar is 
om te kunnen bouwen. Met als gevolg 
een CO2-lockdown én een bouwstop.

Dit moet dus anders. Maar er is hoop, 
zo laat de sector zelf al zien. De eerste 
klimaatpositieve gebouwen, die energie-
leverend zijn en die méér CO2 opslaan 
dan uitstoten, zijn er al. Het is vandaag al 
mogelijk om met een gemiddelde nieuw-
bouwwoning zo’n 40 ton CO2 op te slaan. 
Dit uiteraard wanneer we biobased ma-
terialen gebruiken, zoals hout, vlas en 
stro. Hiermee verdringen deze woningen 
ook nog eens 48 ton CO2 per woning, 
doordat er geen beton en staal wordt 
gebruikt. Wordt de jaarlijkse nieuw-
bouwproductie van 70.000 woningen 
ontwikkeld met biobased materialen, 

‘Zelfs als we elk jaar 

onze CO2-emissie 

met 10% verlagen 

ten opzichte van 

2020, hebben we 

binnen 10 jaar het 

volledige budget 

verbruikt’

vanuit de overheid, kan dit snel betaal-
baar en zelfs concurrerend worden. Voor 
agrarische ondernemers die op zoek zijn 
naar een nieuwe vorm van inkomsten, 
biedt een transitie van CO2-intensieve 
producten naar biobased materialen een 
enorme kans nu de veestapel fors moet 
inkrimpen. Door CO2-opslag te gelde te 
maken, ontstaat er een verdienmodel 
voor het telen van biobased gewassen. 
Deze gewassen kunnen ingezet worden 
als bouwmateriaal en daarmee langdurig 
CO2 opslaan. 

Boer als hofleverancier
Op deze wijze kunnen ondernemers uit 
de land- en bosbouwsector hofleve-
rancier worden van grondstoffen voor 
bouwmaterialen en zo bijdragen aan 
een klimaatpositieve leefomgeving. 
Zo’n verandering leidt tot een nieuwe 
manier van denken, waarbij we stoppen 
met het minimaliseren van de negatieve 
impact en juist inzetten op maximalisatie 
van de positieve impact. Daarnaast zal 
deze manier van bouwen leiden tot een 
verdere industrialisatie van de bouw. Dit 
heeft als bijvangst een oplossing voor 
het stikstofprobleem en draagt verder 
bij aan een circulaire bouweconomie. 
Laten we daarom samenwerken voor 
energieleverende en CO2-negatieve ge-
bouwen in 2030. Zo kunnen we van een 
bedreiging voor de sectoren een kans 
maken. Waarbij niet alleen de bouw- en 
landbouwsectoren worden hervormd, 
maar ook onze samenleving als geheel 
profiteert.

OPINIE

De bouw en de boeren 
kunnen elkaar verder 
helpen
Tijdens de klimaatconferentie in Glasgow in november 2021 bleek eens te meer: wij 
zijn de laatste generatie die onherstelbare klimaatverandering kan voorkomen. Om de 
gemiddelde temperatuurstijging tot 1,5 graad te beperken, is berekend dat er mondiaal 
maximaal 400 gigaton CO2 aan budget beschikbaar is, voor de eeuwigheid. Elke ton 
CO2-emissie erboven leidt tot verdere opwarming en is in strijd met de klimaatdoelen 
van Parijs. De bouw- en vastgoedsector speelt hier een essentiële rol. ‘Glasgow’ toont 
dat we als keten niet langer kunnen wachten op overheden. Dit betekent dat de sector 
zelf de eigen negatieve impact moet afbouwen én daadwerkelijk moet bijdragen aan 
positieve impact. 

Door: Onno Dwars, CEO Ballast Nedam Development en Norbert Schotte, manager Innovatie & Duurzaamheid  
bij projectontwikkelaar VORM
(Dit artikel verscheen eerder als opiniestuk in het Financiële Dagblad van 19 november 2021)
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Beeld: Henri van der Beek



Meer weten? 
Kijk op: www.regiozwolle.info/kopvandeveluwe

http://www.regiozwolle.info/kopvandeveluwe/

